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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

باحضوررئیسجمهور

سندملیموسیقیتصویبنهاییشد
دبیر شـــورای عالی انقـــاب فرهنگی در تشـــریح تازه تریـــن مصوبات 
شـــورا کـــه عصـــر روز ۲۸ آذر ماه به ریاســـت حجت الاســـام رئیســـی 
رئیس جمهـــور کشـــورمان برگـــزار شـــد، از تصویب نهایی ســـند ملی 

موسیقی کشـــور خبر داد.
بنابرایـــن خبـــر جلســـه ۸۹۲ شـــورای عالـــی انقـــاب فرهنگـــی عصر 
روز سه شـــنبه بیســـت و هشـــتم آذرمـــاه به ریاســـت حجت الاســـام 
ســـیدابراهیم رئیســـی رئیس جمهـــور، محمدباقـــر قالیبـــاف رئیس 
مجلس شـــورای اســـامی و حجت الاسام محســـنی اژه ای رئیس قوه 

قضائیـــه در محل نهـــاد ریاســـت جمهوری برگزار شـــد.
حجت الاســـام والمســـلمین عبدالحســـین خســـروپناه دبیر شورای 
عالـــی انقاب فرهنگی در حاشـــیه این جلســـه در جمـــع خبرنگاران 
اظهار کرد: »در این جلســـه تعیین رئیس شـــورای فرهنگی اجتماعی 
خانواده و زنان مطرح شـــد که از بین سه گزینه که در شورای فرهنگی 
اجتماعی زنـــان و خانـــواده رأی آورده بودند، در شـــورای عالی انقاب 
فرهنگـــی رأی گیـــری به عمل آمـــد و فهیمه فرهمندپـــور بالاترین رأی 
را کســـب کـــرد و از این پس رئیس شـــورای فرهنگـــی اجتماعی زنان و 
خانـــواده و عضو حقوقی شـــورای عالی انقاب فرهنگـــی خواهد بود. 
دســـتور دیگر جلســـه، موضوع شـــورای تحول و ارتقای علوم انســـانی 
بـــود که ســـال ها ریاســـت آن با جنـــاب حداد عـــادل بود؛ بـــا تقدیر از 
زحمات ایشان، جناب سیدســـعیدرضا عاملی با بالاترین رأی، ریاست 
شـــورای تحول و ارتقای علوم انســـانی را عهده دار شد که امیدوارم این 
شـــورای تخصصی با حرکت جهشی بتواند منشـــأ تحول شود و اساتید 
دانشـــگاه ها و حوزه هـــای علمیه به نظریه هـــای کارآمـــد و اثربخش در 
علوم انسانی دست یابند.«خســـروپناه ادامه داد: »در این جلسه سند 
ملی موســـیقی تصویب نهایی شد، این ســـند یکی از اسناد مهمی بود 
که ســـال ها در شـــورا مانده و پیرامونش بحث های مختلف شده بود، 
نظر مقام معظم رهبری و فقها در این باره اخذ شـــده بود که در نهایت 
پس از جلســـات متعدد در شـــورای معین به تصویب نهایی در شورای 
عالی رســـید. این در حالی اســـت که خانه موســـیقی و هنرمندان این 
رشـــته در تدوین این ســـند نقـــش مؤثری داشـــتند. در جلســـه امروز 
)چهارشـــنبه( اساســـنامه فرهنگســـتان علوم بازنگری شـــد و امکان 
ایجاد گروه های علمی جدید و ســـقف اعضای پیوســـته فرهنگســـتان 

به تصویب نهایی رســـید.«/مهر

صبحصادقندمد
تاشبیلدانرود
علیاللهسلیمی:نویسندهومنتقدادبی/

طولانی ترین شـــب ســـال که معمولاً از آن با عناوین »شب چله« یا »شب 
یلدا« هم یاد می شـــود، در فرهنگ و ســـنن ایرانی ریشـــه ای کهـــن دارد و 
بـــا آیین های متعـــدد مردمی درهم آمیخته و بخشـــی از آن بـــا گونه های 
متنـــوع ادبی عجین شـــده اســـت. از فال گرفتـــن و خواندن اشـــعاری 
از حافظ شـــیرازی، شـــاعر پـــرآوازه ایرانـــی گرفته تا نقل قصـــه و حکایت 
از متـــون کهـــن که بخش مهمـــی از گنجینه ادبیات فارســـی محســـوب 
می شـــود و در آیین هـــای مردمی همـــواره مورداســـتفاده قـــرار می گیرد.
باتوجـــه به جنبه هـــای فولکلور و مردمی آیین های شـــب یلـــدا، انتخاب 
شـــعر، قصـــه و حکایت برای اســـتفاده در این شـــب هم معمولاً توســـط 
بزرگترهـــای خانواده بویـــژه پدربزرگ هـــا و مادربزرگ ها انجام می شـــود 
کـــه آنها هـــم باتوجه به ســـواد و ســـلیقه خود، آثـــاری را از متـــون کهن و 
اغلب ادبیات شـــفاهی برمی گزیننـــد و بامهارت های فـــردی ای که دارند 
اجـــرا می کننـــد. بـــرای اینکه با آثـــار ادبی مانـــدگار در این زمینه بیشـــتر 
آشـــنا شـــویم، نمونه های موفق در این بخـــش را با هم مـــرور می کنیم.

توجهچشمگیرشاعرانبهشبیلدا
باتوجه به پیشـــینه دراز شـــعر فارســـی نســـبت به قصه و داســـتان فارسی، 
بیشـــترین توجه ادیبانه به شب یلدا در ادبیات فارســـی در حوزه شعر دیده 
می شـــود که شاعران نام آشـــنا در دوره های تاریخی متعدد به آن توجه نشان 
داده انـــد و در آثار خود بـــه این موضوع هم به اشـــکال مختلف پرداخته اند. 
به بیـــان دیگر، تقریباً همه شـــاعران فارســـی زبان در کارنامه شـــعری خود، 
از شـــب یلدا به عنـــوان طولانی تریـــن و تاریک ترین شـــب ســـال در توصیف 
مضامیـــن دیگر بهـــره برده انـــد. البته برخی از شـــاعران در مـــوارد خاص به 
ایـــن موضوع پرداخته و برای توصیف برخی صفات شـــاعرانه که بااشـــاره به 
شـــب یلدا در ذهن ها شـــکل می گیـــرد، از این عنوان اســـتفاده می کنند اما 
برخی شـــاعران شناخته شده هم هســـتند که بارها در اشعار خود به عنوان 
شـــب یلدا اشـــاره مســـتقیم و در مواردی هم به طور غیرمســـتقیم از آن یاد 
می کنند.در اغلب آثار شـــاعرانی که در اشـــعار خود از شـــب یلدا نام برده و 
به آن اشـــاره کرده اند، به دو وجه زیبایی و تداوم اشـــاره شده است. به بیان 
دیگر، روی و عارض و چهره یار به خورشـــید و روز، و بلندی و ســـیاهی زلف و 
گیســـوی معشوقه و شـــاهد، از حیث زیبایی به این شب تشبیه شده است. 
البتـــه در منابع مختلف آمده اســـت که نزد اســـتادان ســـخن، یلدا معمولاً 
چهره  تاریک و زمخت از شـــبی ســـیاه و دراز و طاقت فرساســـت که بایستی 
به پایان برســـد و همین تصویر کلیشـــه ای یلدا، همواره از آغاز شـــعر فارسی 

خودنمایی کرده و در دوره های بعد از ســـوی شـــاعران تکرار شـــده است.
یکی از شـــاعران فارســـی زبان و مشـــهور در ادبیات فارســـی و حتی ادبیات 
جهان، ســـعدی شـــیرازی اســـت که در کارنامه شـــعری خود بارها از عنوان 
شـــب یلدا اســـتفاده کرده و در مضامین مختلف این عنـــوان را به کار برده 
اســـت. به طور مثال، این شـــاعر شیرین ســـخن بارها در توصیف شاعرانه 
از مضامیـــن موردنظـــر خود به شـــب یلـــدا اشـــاره مســـتقیم دارد.آنجا که 
می ســـراید: »که در هنـــد رفتم به کنجی فـــراز/ چه دیدم چو یلدا ســـیاهی 
دراز« یـــا »باد آســـایش گیتی نزند بـــر دل ریش/ صبح صادق ندمد تا شـــب 
یلدا نرود« یا »برآی ای صبح مشـــتاقان اگر نزدیـــک روز آمد/ که بگرفت این 
شـــب یلدا مال از ماه و پروینم« یا »هنوز با همه دردم امید درمان اســـت/ 
که آخری بود آخر شـــبان یلـــدا را« یا »نظر به روی تو هر بامداد نوروزیســـت/ 
شـــب فراق تو هر شب که هست یلدائیســـت« و همچنین »روز رویش چو 

برانداخت نقاب شـــب زلف/ گفتی از روز قیامت شـــب یلدا برخاســـت«
عنصر»طولانیبودن«یلدادرشعرشاعران

طولانی بودن شـــب یلدا، یکی از اصلی ترین ویژگی های آن اســـت که طبعاً 
تاریکـــی درازمدت را هـــم در ذهن متبادر می کند و همیـــن مضمون در آثار 
بســـیاری از شـــاعران دســـتمایه خلق اثر ادبی در حوزه شـــعر شـــده است. 
آنهـــا اغلب مـــدت زمـــان طولانی فراق یـــار و معشـــوق خـــود را از طولانی و 
دراز بودن این شـــب بلند به شـــب یلدا تشـــبیه کرده و به اشـــکال مختلف 
در آثارشـــان آورده انـــد. به عنـــوان مثال، وحشـــی بافقی از شـــاعران نامدار 
ســـده دهم می ســـراید: »شـــام هجران تو تشـــریف به هرجا ببرد/ در پس و 
پیش هزاران شـــب یلدا ببرد«. ادیب نیشـــابوری هم می ســـراید: »ما حال 
خویش را بی ســـرو بی پا نوشـــته ایم/ روز فراق را شـــب یلدا نوشـــته ایم« یا 
»بی تو دوشـــم در درازی از شـــب یلدا گذشـــت/ آفتاب امروز چـــون برق از 

ســـرای ما گذشت«. 
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است

وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی درخصوص 
تهیه ســـند موســـیقی گفـــت: بنا این اســـت 
کـــه در دولـــت انقابـــی و مردمی بســـیاری از 
وعده هـــای زمیـــن مانـــده حل شـــود. بیش 
از ۴۵ ســـال که از پیـــروزی انقـــاب می گذرد 
هیچ ســـندی بالادســـتی در حوزه موســـیقی 
نداشـــتیم. الحمدللـــه ایـــن اتفـــاق افتـــاد و 
مبانی فقهی این ســـند مبتنی بـــر آرای فقهی 
رهبـــر انقـــاب، امـــام و مراجع تنظیم شـــده 
اســـت و گروه هـــای حـــوزوی قـــوی هـــم با ما 

همـــکاری کردند.
 آن طـــور کـــه در گـــزارش ایرنا آمـــده، محمد 
جلســـه  حاشـــیه  در  اســـماعیلی  مهـــدی 
روز گذشـــته هیـــأت دولـــت گفـــت: بعـــد از 
چندین ســـال وقفـــه جشـــنواره مطبوعات و 
رســـانه های کشـــور در ایام پیـــش رو و بعد از 
دهه فجر)قبل از انتخابات( برگزار می شـــود 
و ایـــن مطالبه شـــما خبرنـــگاران عزیـــز بود، 

بنده هـــم وعـــده داده بودم که نمایشـــگاه را 
برگـــزار کنیـــم از ایـــن رو هماهنگی هـــای آن 
صورت گرفت و نمایشـــگاه بزرگ مطبوعات، 
رســـانه ها و خبرگزاری هـــا بـــا قـــوت برگـــزار 
خواهد شـــد.وی با بیان اینکه شـــنبه مراسم 
ویـــژه ای در محوطـــه  تئاترشـــهر خواهیـــم 
داشـــت و مطالبه بیش از ســـی و چند ساله 
اصحـــاب و هنرمنـــدان تئاتـــر برآورده شـــده 
اســـت، اظهـــار کـــرد: مـــا یـــک حائلـــی را در 
مجموعه تئاترشـــهر برای بهره مندی بیشـــتر 
هنرمندان ایجـــاد خواهیم کـــرد و در همین 
جـــا از خبرنـــگاران هـــم دعـــوت می کنـــم در 
ایـــن مراســـم حضـــور یابند.یک بـــاز طراحی 
در آنجـــا نیـــز صـــورت گرفتـــه و یـــک اجرای 
ســـرباز هم از ســـوی همکاران ما در مجموعه 
شـــهری انجـــام می شـــود کـــه روی هـــم رفته 
اتفاقات مبارک برای حوزه هنر کشـــور اســـت 
و باعـــث اقدامـــات مبارک هنـــری و فرهنگی 

خواهد شـــد .
یـــک باز طراحـــی در آنجا نیز صـــورت گرفته و 
یک اجرای ســـرباز هم از ســـوی همـــکاران ما 
در مجموعه شـــهری انجام می شـــود که روی 

هـــم رفتـــه اتفاقـــات خوبی بـــرای حـــوزه هنر 
کشـــور اســـت و باعث اقدامات مبارک هنری 

و فرهنگی خواهد شـــد.
اســـماعیلی دربـــاره اکـــران فیلـــم پالایشـــگاه 
گفـــت: ســـال گذشـــته بود کـــه با همـــکاری 
وزارت نفـــت این کار انجام شـــد و در روزی که 
پیکر شـــهید محمد جواد تندگویان به کشـــور 
برگشـــت ما نمایش عمومی فیلم پالایشـــگاه 
را آغاز می کنیم که یکـــی از مقاطع مهم دفاع 
مقـــدس و نقش آفرینـــی این شـــهید بزرگوار 
در صنعت نفـــت را در حرکـــت مجاهدانه به 
تصویر می کشد؛ ان شـــاالله مردم از این فیلم 
اســـتقبال کنند که بـــا همکاری و پشـــتیبانی 
وزارت نفت و توســـط بنیاد ســـینمایی فارابی 

تولید شـــده است.
وی همچنیـــن در واکنـــش به ماجـــرای مجوز 
کتاب شـــفیعی کدکنـــی با خواندن شـــعری از 
او با بیان اینکه آقای »شـــفیعی کدکنی« شاعر 
بی نظیری اســـت و اســـتاد بنده در دانشـــگاه 
است، افزود: ما نســـبت به آقای دکتر، حس 
تعظیم داریـــم و در مورد حواشـــی پیش آمده 
در خصـــوص مجـــوز انتشـــار کتـــاب جدیـــد 

ایشـــان، خبر رســـانی دوســـتانمان ایراد دارد.
ما ۲۵۵ هزار درخواســـت مجوز کتاب داریم، 
بـــه غیـــر از نیـــم درصـــد، در این دو ســـال به 
همه مجـــوز دادیم. کتاب جدید ایشـــان هم 
مانند بقیـــه، فرایند خود را طـــی می کند و در 
به وجود آمدن این حواشـــی، یک شـــیطنت 

خبـــری صورت گرفته است.اســـتاد شـــفیعی 
کدکنی، از افتخارات ما محســـوب می شـــود و 
دوســـتان رســـانه ای نباید با حُب و بغض های 
سیاســـی، ایـــن بی اخاقی فرهنگـــی را انجام 
دهند. دوســـتان ما در رســـانه ها باید رعایت 

کنند و بـــه مفاخر احتـــرام بگذارند.

وزیرفرهنگوارشاداسلامیعنوانکرد

تهیهنخستینسندبالادستی
درحوزهموسیقی

فرهنگ

افغانســـتان  مـــردم  بـــا  »مـــا  گـــروهفرهنگـــی/
هم سرنوشـــت هســـتیم« از میـــان صحبت هـــای 
محســـن اســـام زاده این عبارت را می تـــوان بیرون 
کشـــید و به عنـــوان مانیفســـت فعالیت هـــای تازه 
او در مستندســـازی بـــر پیشـــانی خبـــر قـــرار داد؛ 
مستندســـازی که ســـال ۹0 برای ساخت مستندی 
درباره شهدای دیپلمات کشـــورمان وارد مزارشریف 
شد و مســـتند »دلباخته« را ســـاخت، دو هفته را با 
اعضای طالبان افغانســـتان گذراند و خروجی اش 
شـــد مســـتند »تنها میان طالبـــان« و از همان ایام 
بخشـــی از رســـالت او در مستندســـازی بـــه مردم 
افغانســـتان گره خورد. اســـام زاده در مجموعه ۲6 
قســـمتی »وطن دار« مشـــکات مهاجـــران افغان را 
تصویر کرد و در مســـتند »میراب« به موضوع حقابه 
ایران از رود هیرمند و مشکات سیستان پرداخت.  
ایـــن مستندســـاز که بیـــش از یـــک دهـــه قبل در 
روزهایی که سرتیتر رسانه های دنیا نابودی طالبان 
بود، از ســـایه حضـــور طالبـــان پشـــت دروازه های 
تمام مراکز اســـتان  افغانســـتان گفته بود این روزها 
در تازه تریـــن مســـتندش »پایـــان افیون«، ســـراغ 
ع خشـــخاش در افغانســـتان  موضوع تخریب مزار
رفتـــه و با نـــگاه اجتماعـــی دربـــاره پیامدهـــای آن 
هشـــدار داده اســـت. او که در عین حـــال طی این 
ســـال ها از موضوعات اجتماعی کشـــورمان غافل 
نبـــوده و مســـتند »هیچ کس منتظرت نیســـت« با 
موضوع زنان کارتن خواب در میدان شـــوش تهران 
و تاش های ســـپیده علیزاده در مرکز نگهداری نور 
ســـپید هدایت از آثار متأخرش در این حوزه است، 
از دغدغه اش بـــرای پرداختن به موضوعات مرتبط 
با افغانســـتان و موضوع مســـتند تازه اش با »ایران«  
به گفت وگو نشست. اســـام زاده بر این باور است: 
»مـــا همزبانیـــم. هم دینیـــم. هـــزار کیلومتـــر مرز 
مشـــترک داریم. تحولاتـــی که آنجا اتفـــاق می افتد 
در امنیت ملی، شـــرایط داخلی و اجتماعی ما تأثیر 
مستقیم دارد. ما با مردم افغانستان هم سرنوشت 

هستیم.«

شما مستندسازی در شرایط بحران را 
تجربه کرده اید، چه از دریچه سیاسی و 
چه با نگاه بحران اجتماعی. درباره این 
تجربه مستندسازی در حیطه بحران 
سیاسی در کشور افغانستان بگویید.

»تنهـــا میـــان طالبان« حـــرف جدیدی داشـــت و 

خوشـــبختانه مـــورد توجه هـــم قرار گرفـــت. بعد 
از ســـه چهار ســـال پیگیری موفق شدم به جمع 
طالبـــان بروم. این مســـتند در نخســـتین تجربه 
بین المللی  در جشـــنواره »آتن امریکا« تحســـین 
شـــد. در بیانیـــه هیـــأت داوران عنوان شـــده بود 
کـــه »ایـــن فیلـــم تمـــام رســـانه های مـــا )امریکا( 
را زیر ســـؤال بـــرد. ما بر اســـاس تبلیغـــات غالب 
تصور می کردیـــم طالبانی در کار نیســـت. اما این 
فیلم نشـــان می دهـــد که طالبان در افغانســـتان 
حضـــور جـــدی دارد.« این اتفـــاق برای ســـال ۹۵ 
اســـت و تولیـــد آن بـــرای ســـال ۹3. »تنهـــا میان 
طالبـــان« بیش از یکصـــد اکران داشـــت و بعدتر 
حتـــی در آمازون هم بـــرای فروش در دســـترس 
عاقه مندان قرار گرفت. هنـــوز هم بازخوردهای 
آن را دریافـــت می کنـــم. اثرگـــذاری ایـــن فیلم در 
نتیجـــه قدرت من نیســـت، بلکه بحـــث قدرت و 
میزان اثرگذاری سینمای مســـتند مطرح است. 
به اتـــکای مـــواردی از این دســـت ثابت می شـــود 
کـــه اگر بـــه مستندســـازان میـــدان داده شـــود و 
جدی گرفتـــه شـــوند، از نتایج کار آنهـــا می توان 
حتی در حد یک تحلیلگر ارشـــد مسائل سیاسی 
بهـــره گرفـــت و رخدادهایـــی که در منطقـــه یا در 
جغرافیـــای فرامنطقه اتفـــاق می افتـــد به کمک 
ســـاخته های مستندســـازان تحلیل کرد. ســـال 
1۴00 افراد بســـیاری در رســـانه های مختلف اظهار 
شـــگفتی می کردنـــد کـــه معلوم نیســـت طالبان 
چطـــور آمدند و قـــدرت را بـــه دســـت گرفتند در 
حالی کـــه کاماً مشـــخص بـــود چنیـــن وقایعی 
رخ می دهـــد. اینکه عضوی از خانـــواده تأثیرگذار 
مســـتند هســـتم باعـــث افتخـــار من اســـت. با 
توجه به کارکردهایی که مستندســـازی دارد، باید 
دوربیـــن و فعالیت هـــای مستندســـازان خیلـــی 

جدی تـــر گرفته شـــود.

اگرچه به تازگی از لبنان بازگشته اید 
و پیش از آن در ونزوئلا و لیبی بودید 

و در عین حال از مسائل مبتلابه 
جامعه خودمان هم غافل نبوده اید 
اما به نظر می رسد فعالیت شما در 

سال های اخیر بیشتر بر موضوعات 
مرتبط با افغانستان متمرکز بوده 
است. درباره چرایی اهمیت این 
دغدغه و مستند تازه تان »پایان 

افیون« بگویید.
در یک پیـــچ تاریخی، موفق به ثبـــت اتفاقی مهم 
ع  در افغانستان شـــدم. وقتی بحث تخریب مزار
مواد مخدر مطرح شـــد مـــن در کابل بـــودم. به 
مناطق بکر شمال افغانســـتان و ولایت بدخشان 
ع خشخاش  رفتم و موفق به تصویربرداری از مزار
و رونـــد تخریب آنها شـــدم. در مســـتند مذکور با 
رویکـــردی اجتماعـــی پیش رفتم. خوشـــبختانه 
یافته هـــای من در این مســـتند به تأیید ســـازمان 
ملل هم رســـید کـــه گزارش ها حاکـــی از کاهش 
۹۵ درصـــدی کشـــت خشـــخاش در افغانســـتان 
بـــود و برای نخســـتین مرتبـــه طـــی دو دهه اخیر 
این کشـــور در کشـــت مـــواد مخـــدر رتبـــه اول را 
کســـب نکرد و کشـــور میانمار جای آن را گرفت. 
در حین ســـاخت مســـتند حس کردم به کمک 
عکس می تـــوان اثرگذاری بهتری داشـــت و از آن 
طریق با مخاطب جهانی هـــم ارتباط گرفت، بر 
همین اساس در حاشـــیه ساخت این مستند، 
مجموعه عکســـی تهیه کرده ام که تصمیم دارم 

در جشـــنواره های بین المللـــی ارائه کنم.
سال 90 قرار بود مستندی درباره 
دیپلمات هایی که توسط طالبان 

کشته شدند بسازید، با همین 
نگاه وارد آن فضا شدید و بعدتر 

سراغ خود طالبان رفتید و از تغییر 
رویکرد آنها فیلم ساختید و حالا 
هم سراغ یک معضل اجتماعی 

رفته اید. فضای این کشور 
چقدر برای مستندسازان جای 

اساساً کار دارد و 
پرداختن به 

معضلات 
آنها در 

شرایطی 
که در کشور 

خودمان مسائل مبتلابه 
و سوژه های سیاسی و 

اجتماعی کم نیست، چه 
ضرورتی دارد؟ 

ورود مـــن بـــه افغانســـتان بـــا 
ذهنیتی کاماً متفـــاوت از نگاه 

امـــروزم بود. ابتدا گمـــان می کردم 

دیپلمات هـــای ما توســـط طالبان به شـــهادت 
رســـیده اند. به این نیت رفتم کـــه در این رابطه 
فیلم بســـازم. یکی از اســـاتیدم اصرار داشـــت 
که اگـــر می خواهـــی دربـــاره این فاجعـــه فیلم 
بســـازی بایـــد هرطور شـــده بازمانـــده حادثه را 
به افغانســـتان ببـــری. در همـــان روزها چنین 
مسأله ای شـــدنی نبود اما به هرشـــکلی که بود 
او را به افغانســـتان بردیم و همین مســـأله فتح 
بابی شـــد که حرف هـــای متفاوتی بشـــنویم. او 
گفت که این کشـــتار، کار طالبان نبوده اســـت. 
در همـــان روزهـــا مـــن هم نظیـــر باقـــی مردم 
دنیـــا تصـــور می کـــردم طالبانی در کار نیســـت 
امـــا بعـــد ســـایه طالبـــان را پشـــت دروازه همه 
شـــهرهای افغانســـتان حس کردم. در ادامه و 
در همه این ســـال ها، مسائل اجتماعی و بحث 
مهاجـــرت را رها نکـــردم. مجموعـــه »وطن دار« 
و مســـتند »میراب« را ســـاختم و وقتی مســـأله 
ع را شـــنیدم به  مـــواد مخـــدر و تخریـــب مـــزار
این فکـــر افتادم که خـــودم بـــروم و ببینم چه 
خبر اســـت. ما و افغانســـتان حدود یـــک هزار 
کیلومتر مرز مشـــترک داریم و سرنوشـــت مان 
جدا از یکدیگر نیســـت. از ســـوی دیگر هم دین 
و همزبان هستیم. تشـــابهات فرهنگی و دینی 
داریـــم. تحولاتی کـــه آنجا رخ می دهـــد، تأثیری 
مســـتقیم در امنیـــت ملـــی و شـــرایط داخلی 
مـــا نیـــز دارد. موضوع عـــدم کشـــت و تخریب 
ع خشـــخاش بـــرای کل دنیـــا مشـــخص  مـــزار
اســـت و ســـازمان ملل آن را تأیید کرده اســـت. 
مـــن در ایـــن مســـتند کوشـــیده ام بـــه تبعات 
ع مـــواد مخـــدر بپـــردازم چراکه  تخریب مـــزار
کشـــاورز افغانســـتانی که تمام امیدش کشـــت 
مـــواد مخـــدر بـــوده، از همراهی ســـازمان های 
بین المللـــی برای کشـــت جایگزیـــن بهره مند 
نشـــده اســـت. اینهـــا حتی قـــادر به تهیـــه کود 
شـــیمیایی یا بذر اصاح شده نیستند. بنابراین 
چـــاره ای جز کشـــت مـــواد ندارند و خـــب این 
مســـأله ای اســـت کـــه نمی تـــوان بی تفـــاوت از 
کنارش گذشـــت. ایـــن فیلم هشـــدار می دهد 
کـــه اگـــر کشـــورهای همســـایه و ســـازمان های 
بین المللی به داد کشـــاورز افغانســـتانی نرسند 

بایـــد منتظر بـــروز تبعات ســـنگینی بود.
یعنی همچون مستند قبلی تان، 

بحث پیشگویی یا اخطار نسبت به 
یک بحران تازه مطرح است؟

الان دوران طایـــی آن اســـت که بتـــوان تولید 
تریاک و مـــواد مخـــدر در منطقه را تمـــام کرد. 
طالبـــان در این بـــاره تصمیـــم قطعـــی گرفته و 
برخـــی اعتقـــاد دارند تصمیم شـــان شـــتابزده 

بوده چـــرا که هنوز پایه های کشورشـــان محکم 
نشـــده، کشـــاورزان را مقابل خود قرار داده اند. 
شـــاید انتقادات زیادی درباره دیگر رویکردهای 
طالبان باشـــد ولی این تصمیم خوبی است که 
اجرایی شـــده و ممکن است تبعات اجتماعی، 
اقتصـــادی و بعدتـــر سیاســـی و امنیتی داشـــته 
باشـــد، کـــه نمی شـــود آن را نادیـــده گرفـــت. 
درحالـــی کـــه روی ســـازمان های بین المللـــی 
خیلـــی نمی توان حســـاب کـــرد، کشـــور ما که 
در بحث مبارزه با مواد مخدر پیشـــگام اســـت، 
لازم اســـت جدی تـــر وارد عمـــل شـــود. بایـــد 
تجربیاتـــی کـــه داریم را بـــه آنها منتقـــل کنیم. 
شـــاید لازم باشـــد کشـــت جایگزیـــن را ترویج 
دهیـــم و در فـــروش محصـــولات کشـــاورزی به 
آنها کمک کنیم. کشـــاورز افغانستانی را عادت 
بدهیم که کشـــت سالم داشـــته باشد. به جای 
برخـــی محصـــولات کـــه از کشـــورهای دور وارد 
می کنیـــم، می توانیـــم با نظارت در افغانســـتان 
این محصولات را کشـــت کنیم و با قیمت خیلی 
پایین تـــر بـــه کشـــورمان وارد کنیـــم. تـــا فصل 
کشـــت جدیـــد 7 الی ۸ مـــاه فرصت اســـت. از 
مســـئولان ذی ربط کشورمان تقاضا دارم، همت 

کنند تا بتـــوان کار اساســـی کرد. 
ساخت »پایان افیون« در 

چه مرحله ای است چرا آن را 
به جشنواره سینما حقیقت 

نرساندید؟
در مرحله بازبینی نهایی اســـت. تدوین توسط 
محمد ثقفی تمام شـــده اســـت و تهیه کنندگی 
آن را نیـــز مرتضی شـــعبانی برعهـــده دارد. این 
مســـتند به لحـــاظ موضوعـــی مهم اســـت و به 
لحاظ فرم، کار جشـــنواره ای نیست. مخاطبان 
اصلـــی آن هم مســـئولان کشـــورمان هســـتند. 
امـــروز بیش از هـــر زمانی بـــه نزدیکـــی ایران و 

افغانســـتان نیاز داریم. 
با گذشـــت بیش از ۴ دهه، نه از امریکایی ها در 
افغانســـتان خبری هســـت و نه از انگلیسی ها. 
مـــردم افغانســـتان تـــاش می کننـــد روی پای 
خودشـــان بایســـتند و زیرچشـــمی بـــه مـــدل 
حکومـــت داری مـــا نـــگاه می کننـــد و ایـــران را 
از نزدیک تریـــن کشـــورها بـــه خـــود می دانند. 
امیدوارم مســـئولان ما در ارتباط با افغانســـتان 
و مردمـــش فعال تر عمل کنند و اگر قرار اســـت 
مهاجرت معکوســـی شـــکل بگیـــرد؛ مقدمات 
بازگشـــت افغانســـتانی ها به کشورشـــان فراهم 
شود. بخشـــی از این مسئولیت به عهده دولت 
افغانستان است و در بخش دیگر نقش پررنگ 

ایران بســـیار جدی اســـت.

وقتخطربایدباچشمانبازعکسالعمل
نشانداد

محمداحسانمفیدیکیا/ بحران ها ناگزیرند؛ بخواهیم یا نخواهیم 
و آماده باشیم یا نباشیم زلزله خواهد آمد یا جنگ رخ خواهد داد. در 

این میان آن گروهی کمترین آسیب را از رخداد خواهد دید که نه از 
بحران بگریزد، نا با آن بستیزد. باید بحران را پذیرفت؛ باید بحران پذیر 

باشیم. یکی از اصلی ترین شرایط چنین رویکردی آگاهی ما پیش از 
برخورد با شرایط بحرانی است، اینکه خوب بدانیم چه نیرویی و در 
چه ابعادی سراغمان خواهد آمد و ما برای مقابله به چه نیاز داریم. 

وقت خطر باید با چشمان باز عکس العمل نشان داد.
مستندسازی یکی از لوازم آمادگی است. برای نمونه در مورد بحرانی 
که در مرزهای شرقی میهن عزیز ما سال هاست بالقوه و بالفعل در 
جریان است و هر از چندی تهدیدهای آن هم ما را متأثر می کند، 

مستندهای فراوانی ساخته شده که چندتایی از آنها به واسطه 
حضور مستقیم مستندساز در دل بحران و مشاهده مستقیم 

ابعاد موضوع، بسیار روشنگر و آینده پژوهانه تولید شده اند. آثار و 
آرای محسن اسام زاده، مستندساز باسابقه  و کاربلد، با گذر زمان 

ارزش خود را بیش از پیش به ما نشان داده اند و امروز می توانیم 
به هشدارهایی که در متن و زیرمتن مستندهایش بود، آن طور که 
شایسته است ارزش گذاری کنیم؛ مستندهایی که اگر به آنها و مثل 

آنها به وقت و به اندازه توجه می شد، حتی می توانستیم در حوزه 
سیاست خارجی تصمیم های بهتری اتخاذ کنیم یا از شرایط بهره 

بهتری ببریم.

محسناسلامزادهازتجربهساختتازهترین
مستندشباعنوان»پایانافیون«به»ایران«گفت

 روایتی از تبعات تخریب 
ع مواد مخدر در افغانستان مزار
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